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A Barcelona, segons el Re-
compte 2017 organitzat per la
Xarxa d’Atenció a Persones Sen-
se Llar (XAPSLL) que es va fer
el passat mes de maig, hi ha
1.026 persones dormint al ca-
rrer. La xifra és superior a la del
recompte del 2016, que va lo-
calitzar 941 sensesostre. Més
enllà de la fredor d’aquestes da-
des, però, cada número amaga
una història personal.

Diumenge 18 de juny, dos
quarts de nou del vespre. Barri
del Fort Pienc. Un grup de vo-
luntaris de diferents ONG re-
parteix, en una parada a tocar de
l’Estació del Nord, menjar per a
tots aquells que s’hi acosten. Ho
fan, des de fa temps, cada diu-
menge. Molts dels que s’apropen
per poder fer un àpat són, o han
estat, sensesostre. 

“Vaig ser sensesostre durant
quatre anys. Dormia aquí a l’Es-
tació del Nord”. Qui parla és en
Ramon, que m’explica com un
home de Berga amb feina en
una empresa de la indústria tèx-
til va acabar dormint al carrer a
Barcelona entre l’octubre del
2012 i l’octubre del 2016. “Tot va
començar amb l’alcohol. Tens
una sèrie de rutines relacionades
amb la beguda que, sense que te
n’adonis, et van convertint en un
alcohòlic”, relata. Un viatge de
feina a Santander va ser el des-
encadenant del que vindria des-
prés: “Vaig anar al bar de l’hotel
i em vaig despertar en un hospi-
tal”, explica. Allò li va suposar
perdre la feina i el seu particular
descens cap a la foscor es va ac-
celerar. “Em vaig ‘rebentar’ tot el
que tenia a Santander en begu-
da i allà vaig començar a dormir
al carrer”, explica amb molta se-

renitat. Va aconseguir tornar a
Barcelona amb autobús gràcies a
l’ajuda econòmica d’un capellà.
L’autobús el va deixar a l’Estació
del Nord que, per desgràcia, es va
convertir en casa seva durant
quatre anys. “Quan comences a
dormir al carrer no expliques
res a la família perquè et fa ver-
gonya. La bola es va fent gran i
cada vegada beus més”, recorda. 

Mentre parlem i li pregunto
per la duresa de dormir al carrer,
fa una confessió sorprenent: “Si
toca dormir al carrer dorms al ca-
rrer. No ha estat especialment
dur”. Tot i la resposta, les seves
paraules reflecteixen l’amargor
d’una experiència que ningú vol-
dria viure mai. 

VEURE LA LLUM
Sortir d’una dinàmica com la que
li va tocar viure a en Ramon és
molt complicat. En el seu cas, tot
va començar quan algú de Ber-
ga que el coneixia de vista el va
reconèixer a l’estació i va avisar
la Fundació Arrels, que atén
persones sense llar a la ciutat.
Això  li va permetre recuperar el

contacte amb la seva germana.
“Dos dels meus companys d’aquí
a l’estació es van morir. Un de
pneumònia i l’altre, després de
barrejar alcohol i pastilles, ja
no es va despertar. Això em va
fer reflexionar i vaig pensar que
el següent podia ser jo”. Aquest
canvi de xip el va convèncer de
la necessitat de sortir del pou. Va
trucar a la seva germana per
dir-li que estava decidit a deixar
la beguda, pas imprescindible
per deixar el carrer. Ara viu en
una habitació a Lesseps, ha po-
gut recuperar l’atur que no va
utilitzar, va fent petites feines de
reparació a pisos del barri on viu
i aquest 4 de juliol farà un any
que no beu. “Alcohòlic no ho dei-
xes de ser mai, però ara puc dir
que estic content i sóc feliç”.

MÉS D’UN ANY AL CARRER
En Ramon, tot i que la seva rea-
litat continua sent dura, pot ex-
plicar que ha aconseguit sortir del
carrer. Aquest no és el cas de la se-
güent història, la d’en Yahos-
hua. Aquest jove, nascut a Israel,
i emigrat amb la seva família als

Estats Units i Anglaterra, va arri-
bar fa vuit anys a Barcelona per
treballar en el món de les finan-
ces com a autònom. El 2011,
però, va perdre la feina a causa de
la crisi econòmica. Llavors va
començar el seu periple per dife-
rents punts de l’Estat per trobar
feina. Va aconseguir alguna feina
puntual, però poca cosa més.
“Vaig treballar un temps en el sec-
tor de l’agricultura a Almeria
però eren feines temporals i em
vaig anar trobant situacions on
em van discriminar pel meu co-
lor de pell –en Yahoshua és ne-
gre–”, explica. Al mateix temps,
lamenta que “a molts llocs no es
creien el meu currículum. Veien
un negre i es pensaven que només
podia fer segons quines feines”.

Va decidir tornar a Barcelona
i va començar a viure amb una
dona amb qui tenia una relació.
La relació es va acabar i la seva si-
tuació personal es va anar dete-
riorant. Després d’anys sense
feina, es va quedar sense recur-
sos econòmics i sense casa. “Des
de fa més d’un any dormo en ofi-
cines bancàries. Mai no he volgut

dormir en grups de sensesostre
perquè al carrer hi ha molts pro-
blemes”, diu. Afegeix que “viure
al carrer és molt dur, sobretot psi-
cològicament” i explica que “cada
dia és una lluita perquè no em ro-
bin i mantenir les meves coses”.

En Yahoshua, com en Ra-
mon, també té facilitat per la pa-
raula. Tot i que no deu ser agra-
dable haver d’explicar la seva
història, se’l nota còmode durant
la conversa i insisteix que anoti
el que explica. Li pregunto per
l’alcoholisme que pateixen la
majoria dels sensesostre. Em
nega que ho sigui, però afegeix
que per suportar la seva situació
“la cervesa, el vi i el Jack Danie-
l’s hi ajuden”.

Abans d’acabar li pregunto
com encara el futur. És pessi-
mista i denuncia que no aconse-
gueix res dels serveis socials.
Amb un somriure que l’ha acom-
panyat durant estones de la con-
versa, es treu de la motxilla lletres
de cançons fetes per ell. Se’l veu
orgullós. “Ara el meu objectiu és
trobar algú que toqui la guitarra
i poder cantar”, conclou.

Albert Ribas
BARCELONA

Quan el carrer és casa teva
» Un sensesostre i un home que va viure 4 anys al carrer expliquen la seva història a aquesta publicació
» El Recompte 2017 fet al maig va confirmar que creix el nombre de gent que dorm a la via pública

Cada cop hi ha més persones que dormen al carrer a la ciutat. Foto: Cristian López
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REFERÈNDUM4“Toca a les catalanes i als
catalans decidir el seu futur. És a les seves
mans i a les de tots nosaltres fer-ho pos-
sible, demostrar que la democràcia ens
uneix per damunt de les legítimes i salu-
dables discrepàncies”. Amb aquestes pa-
raules, el president de la Generalitat, Car-
les Puigdemont, i el vicepresident Oriol
Junqueras han encoratjat la societat civil
a defensar a partir d’ara un referèndum
que des del passat 9 de juny ja té data –1
d’octubre– i pregunta –“Voleu que Cata-
lunya sigui un Estat independent en for-
ma de república?”–.

El compte enrere, doncs, ha co-
mençat. I ho ha fet amb dubtes damunt
la taula –qui posarà les urnes, quin serà
el cens, com serà la cobertura legal...–
i un Estat  espanyol que, a diferència del
que va passar amb la consulta del 9-N,

està disposat a posar tota la carn a la
graella per evitar que hi hagi urnes l’1
d’octubre.

De fet, és precisament per això, per
protegir-se, que l’acte del 9 de juny no va
incloure cap firma ni contracte que es pu-
gui recórrer, però la fiscalia ja ha portat
igualment l’anunci als tribunals a través
de la querella contra la consellera Me-
ritxell Borràs. Sigui com sigui, el com-
promís públic del president i del vice-
president va ser clar i solemne: “El Go-
vern es conjura a oferir totes les garan-
ties i a vetllar per la rectitud del procés
de convocatòria, organització i celebra-
ció del referèndum”, va afirmar Puigde-
mont, afegint que “la resposta que hi do-
nin els ciutadans, en forma de ‘sí’ o de
‘no’, serà un mandat que aquest Govern
es compromet a aplicar”.

Prèviament, Junqueras havia destacat
que la decisió de tirar endavant el refe-
rèndum unilateral s’havia pres davant
“d’un Estat deficient i injust, que exerceix
antidemocràticament les seves funcions
i perjudica els interessos econòmics del
país”, recordant que a Espanya hi ha mi-
nistres que “encarreguen la fabricació
de proves falses contra representants
electes escollits democràticament”.

LA REPÚBLICA I ELS ‘COMUNS’
L’acte va escenificar de nou, amb la pre-
sència dels diputats de Junts pel Sí i la
CUP, la unitat de les forces indepen-
dentistes davant d’un procés que, ara
sembla que sí, afronta la partida final. De
fet, les cares d’alguns dels presents re-
flectien més aviat el pes de la responsa-
bilitat i la dificultat del que els ve a sobre

que no pas l’èpica o l’eufòria d’altres oca-
sions. Tots ells sabien que estaven fent un
pas endavant del qual serà molt difícil fer
marxa enrere.

Però a la foto del dia 9 hi va haver un
gran absent: el partit d’Ada Colau. Els
‘comuns’, que sempre han defensat un
referèndum com a eina per resoldre el
conflicte, s’han desmarcat, almenys de
moment, de la proposta unilateral del
Govern, argumentant que no hi veuen
suficients garanties. Sigui com sigui,
amb la inclusió de la paraula “repúbli-
ca” a la pregunta, feta a instàncies
d’ERC i la CUP, s’intenta seduir els
simpatitzants de Catalunya en Comú
perquè vagin a votar el dia 1 d’octubre
i eixamplin així la participació, fins i tot
encara que els seus dirigents no acabin
donant suport al referèndum.

MANIFESTACIÓ4La resposta de la socie-
tat civil independentista a l’anunci de la
data i la pregunta del referèndum no es va
fer esperar. Dos dies després, diumenge 11
de juny, milers de persones –30.000 se-
gons la Guàrdia Urbana– van recollir el
guant llançat pel Govern en un acte orga-
nitzat per l’ANC, Òmnium i l’AMI a Bar-
celona que va servir per conjurar-se i dei-
xar clar a l’Estat espanyol que no ho tindrà
fàcil per impedir que Catalunya voti el pri-
mer diumenge d’octubre.

“Els catalans votarem aquest 1 d'oc-
tubre, i quan el Govern compleixi amb el
mandat democràtic no estarà sol”, va dei-
xar clar l’exentrenador del Barça Pep
Guardiola, que va posar veu al manifest
de les entitats independentistes i va con-

vertir-se en l’actor principal de la jorna-
da. “El Govern ha de saber que tots i ca-
dascun de nosaltres estarem al seu costat”,
va clamar un Guardiola que va injectar eu-
fòria entre els milers d’assistents a l’acte.

Entre crits de “No esteu sols”, “Vota-
rem” o el clàssic “Independència”, Guar-
diola va voler “deixar ben clar que el prò-
xim 1 d'octubre votarem en un referèndum
per decidir el nostre futur”. “Votarem en-
cara que l’Estat no ho vulgui”, va dir
abans d’apel·lar “a tots els demòcrates d'Eu-
ropa i del món a fer-nos costat en la defensa
dels drets avui amenaçats a Catalunya” i de
titllar l’Estat espanyol d’“autoritari”. “Ara
més que mai acudirem a les urnes: no fa-
llarem!”, va concloure Guardiola. Primer,
però, caldrà que no fallin els polítics.

“El Govern no estarà sol”

» El president Puigdemont i el vicepresident Junqueras posen data al referèndum: 1 d’octubre
» Comença el compte enrere amb dubtes damunt la taula i l’Estat disposat a torpedinar la votació 

“La democràcia ens uneix”
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per David Rabadà

Fa unes setmanes que l’Ajun-
tament de Barcelona va aturar
les obres del parc de les Glò-
ries. Un increment inesperat
en el cost d’aquest projecte va
fer prendre aquesta decisió a
l’equip d’Ada Colau. El fet és
que es va trobar un col·lector al
perforar el túnel que ha de
creuar la plaça de les Glòries.
És a dir, algú es va equivocar i
ara tocaria fer una nova fora-
dada més profunda i amb ac-
cessos més allunyats, en fi, tot
molt més car. Independent-
ment de les despeses i de les
responsabilitats, el problema és

el trànsit que es veu estrangu-
lat i concentrat en els carrers
del voltant de les Glòries. Això,
i especialment en el carrer de
la Independència, fa que en ho-
res punta els embussos, els
clàxons i la pol·lució esdevin-
guin molt nocius per al veïnat.
Sabem que l’Ajuntament de
Colau vol millorar la qualitat de
l’aire de la ciutat. Potser que
per això es plantegi acabar to-
tes les obres quan abans millor.
Les Glòries n’és una de les
principals que provoquen
fums, dioxines i respiració
molt molesta als seus votants.

Un diari participatiu

4L’infern de les Glòries

@MetroCinicobcn: ¿Alguien se ha
planteado que la huelga en Metro
Barcelona, a pesar de las molestias, es
ejemplo a seguir para los trabajador@s?

@jordiborras: Victoria Álvarez acusa
Elisenda Villena (ex Método3 i germana
d'una assessora del PSC) de ser la respon-
sable de posar el micro a la #Camarga.

@FrancescSeres: Doncs ja ha arribat el
dia que el New York Times ha fet més pel
referèndum que Iniciativa per Catalunya.
Que té collons la cosa.

Opinió en 140 caràcters

Parlen els
veïns

Iván
“S’hauria de mirar
bé el cost, però em
sembla bé que es
vulgui potenciar la
xarxa de mobilitat
pública. De fet, crec
que serviria per do-

nar una empenta al transport públic, ara
que molts usuaris estem farts de les va-
gues del metro.”

Miriam
“Serviria per con-
nectar una zona rica
amb una altra que
no ho és tant i ho
aplaudiria, però per
fer-ho s’hauria de
partir la Diagonal i

ho veig complicat. L’eliminació de carrils
de circulació l’únic que faria seria crear
més problemes de trànsit.”

Ana
“Seria convenient.
Hi ha una part de la
ciutat que no està
coberta per metro.
A més, trobo que és
més pràctic i fins i
tot seria bo per al tu-

risme que el tramvia connectés la Dia-
gonal: es podria veure tota l’arquitectu-
ra de l’Eixample en un sol trajecte.”

Alberto
“No ho veig clar. Si
no ho tinc mal en-
tès, ara mateix ja hi
ha autobusos que
recorren la Diago-
nal de punta a pun-
ta, de manera que

no crec que calgui fer-ho. La ciutat ja està
plena de projectes inacabats, com les Glò-
ries o la Sagrera.”

Com veuries que es pugui acabar unint el Tramvia per la Diagonal?
per Toni Enguix

Un diari plural

Pere Joan Cardona, metge

4República i salut per a tothom

Catalunya ha aconseguit redu-
ir a només 40 minuts el temps
que triga un pacient amb ictus
des del moment que arriba a
l’hospital fins que se li aplica el
tractament d’urgència. Això ha
fet que l’Organització Mundial
de la Salut vulgui exportar el
model català a tota la Unió Eu-
ropea. Catalunya també és el
primer sistema sanitari europeu
que pot detectar la Immuno-
deficiència Combinada Greu
als nounats, una terrible ma-
laltia genètica també coneguda
com a “nens bombolla”. Són dos
exemples de com, quan les ad-
ministracions catalanes tenen
llibertat suficient, poden po-
sar en pràctica models de refe-
rència al món.

Desgraciadament, fins i tot en
Salut, un àmbit teòricament
transferit en la seva totalitat a la
Generalitat, l’Estat boicoteja i
aigualeix totes les iniciatives ca-
talanes. Per començar, amb una
política devastadora de retallades
que obliga a assumir la respon-
sabilitat de la inversió en Salut i
Educació a les comunitats autò-
nomes, mentre partides esta-
tals com Defensa s’han mantin-
gut gairebé intactes.

De fet, els contraris a la in-
dependència fan gala d’un ci-
nisme inaudit quan neguen les
qualitats del nostre sistema sa-
nitari o fan encara una cosa més
greu: gosen actuar contra l'estat

del benestar i la cohesió social per
defensar la seva idea nacional de
la unitat de l'Estat (“Les hemos
destrozado el sistema sanita-
rio”). És inevitable: la lluita pels
drets sempre ha topat, arreu,
amb els reaccionaris a qui bene-
ficia l'status quo. Si no se'n sur-
ten, per sort, és gràcies als milers
de professionals que, malgrat
l'escanyament pressupostari,
cada dia es lleven i treballen
amb empenta i amb una gran de-
dicació i sacrifici per servir els
seus conciutadans i, malgrat tot,
garantir-los un dels millors sis-
temes sanitaris del món.  

Per què molts professionals
sanitaris creiem que la inde-
pendència és el millor instru-
ment per garantir la salut dels
nostres conciutadans? La raó de
fons és que, a la República Ca-
talana, legislarem d'acord amb
les nostres necessitats específi-
ques, sense ser impugnats de
forma permanent. Aquesta raó
de fons té tres conseqüències
operatives: podrem procurar un
model de gestió cada cop més
eficient, podrem dedicar més
part de la riquesa produïda al sis-
tema de salut i podrem recupe-
rar la retribució als professionals
del món sanitari.

El projecte de llei d'accés
universal a l'assistència sanitària,
en tràmit al Parlament, esta-
bleix solemnement que totes les
persones residents a Catalunya

tenen dret a l'assistència sanità-
ria pública a càrrec del Servei Ca-
talà de la Salut (CatSalut), res-
tablint al nostre territori la uni-
versalització de l’assistència sa-
nitària. Un cop aprovada, hau-
rem d’esperar el tradicional re-
curs al Tribunal Constitucional,
que suspendrà automàticament
l’esperança de milers de perso-
nes durant sis mesos més. Si fós-
sim independents, la Llei ja es-
taria en vigor.

La nova República Catalana
ens presenta l'oportunitat de
convertir la transparència en eix
fonamental de la gestió pública,
amb la màxima exigència de-
mocràtica. Aquesta transparèn-
cia en l’ús dels recursos públics
del nostre sistema sanitari és el
que haurà de garantir a tots els
ciutadans de Catalunya la millor
assistència possible a tots els
nivells al llarg del temps.

Qui dubta que, amb la inde-
pendència, tenim l'oportunitat de
fer realitat un sistema sanitari
millor? Un sistema on es parli
d’inversió més que no pas des-
pesa en Salut? La capacitat dels
professionals catalans, la recer-
ca i la docència al màxim nivell
són el fonament d'aquesta aspi-
ració. La construcció de la Salut
de la República Catalana ha de
permetre crear un sistema de tot-
hom i per a tothom basat en els
principis bàsics d’equitat, quali-
tat, sostenibilitat i universalitat.
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DRETS SOCIALS4La conse-
llera de Treball, Afers Socials i Fa-
mílies i els promotors de la Ini-
ciativa Legislativa Popular per a
una Renda Garantida de Ciuta-
dania van signar el passat 15 de
maig un acord històric que farà
possible la tramitació d’una llei al
Parlament per garantir aquest
nou dret. La Renda Garantida de
Ciutadania permetrà assegurar
els ingressos mínims de les per-
sones que es troben en situació de
pobresa, al mateix temps que
també permetrà que puguin pro-
mocionar-se cap al món laboral i
combatre les desigualtats.

Aquest nou acord implica que
aquesta prestació serà inicialment,
en els casos individuals, de 564 eu-
ros, tot i que creixerà fins als 664 eu-
ros el 2020. A les llars amb dos
membres la quantitat que es rebrà
serà de 836 euros, una xifra que arri-
barà als 996 euros el 2020. Per úl-
tim, per cada fill –fins a un límit de
tres– es rebran 75 euros. Aquests
75 euros passaran a ser 100 el
2020.  Fins aleshores, el desplega-
ment serà progressiu. Quan s’arri-
bi als 664 euros al mes, la xifra equi-
valdrà  al 100% de l’Índex de Ren-
da de Suficiència de Catalunya

(IRSC). Quan s’apliqui aquest 100%,
el màxim serà de 1.200 euros al
mes per a les famílies de dues
persones amb un total de tres fills.
Cal remarcar que, si una persona re-
butja una feina, perdrà el dret a ac-
cedir a aquesta ajuda.

“UN ACORD DE PAÍS”
Durant l’acte de presentació de l’a-
cord, Bassa va afirmar que “aquest
és un nou dret social que con-
querim gràcies a un acord de país,
el primer dret de l’etapa postcrisi”.
La consellera va afegir que l’acord
implica “un canvi de paradigma
que ataca les desigualtats, fent
que totes aquelles persones que
són vulnerables puguin ser actives
a la societat, i que està vinculat a un
acompanyament per a la inserció
social i laboral, perquè el treball és
la primera política social”.

La titular de Treball, Afers So-
cials i Famílies també va remarcar
la importància de l’acord entre el
govern i els promotors de la ILP,
al mateix temps que va afirmar
que “hem conquerit aquest dret
subjectiu amb responsabilitat i
coherència. Avui és la generositat
de tots i totes el que ha permès
arribar a aquest acord”.

Ara la Renda Garantida de
Ciutadania ha de ser tramitada
com a llei al Parlament i es preveu
que comenci la seva aplicació el
mes de setembre d’aquest any
amb un 85% de la prestació. La im-
plementació es durà a terme du-
rant quatre anys, fins a l’abril del
2020, quan tots els beneficiaris ja
en cobraran el 100%. Durant
aquest temps, una comissió farà
un seguiment per tal d’avaluar l’a-
plicació i modular els canvis ne-
cessaris per a fer-la efectiva.

En aquest sentit, Bassa va as-
segurar que “no serem només el
Govern qui dirà en cada moment
qui necessita la renda garantida,
sinó que estarem acompanyats
dels agents econòmics, socials i
del tercer sector, amb qui ani-
rem veient com anem modulant
la Renda Garantida de Ciutadania”.

En la signatura de l’acord
també hi van ser presents re-
presentants de federacions i en-
titats del tercer sector, promotors
de la ILP, patronals (Foment i PI-
MEC), sindicats (UGT i CCOO) i en-
titats municipalistes, com ara la
Federació de Municipis de Cata-
lunya (FMC) i l’Associació Catala-
na de Municipis (ACM).

Per una vida digna
» Govern i entitats promotores firmen l’acord per fer possible la Renda Garantida de Ciutadania 

» Es començarà a aplicar de forma progressiva des d’aquest setembre i fins a l’abril del 2020

REQUISITS4Podran obtenir la
Renda Garantida de Ciutadania to-
tes aquelles persones majors de 23
anys amb dos anys de residència
a Catalunya i que hagin esgotat to-
tes les prestacions i no tinguin un
patrimoni superior a la primera re-
sidència. Tot i així, existeixen al-
gunes compatibilitats amb ajuts
socials, com són les prestacions
derivades de la llei de dependèn-
cia, així com les famílies que rebin
beques de transport i menjador
escolar. Les altres ajudes són com-
patibles i alhora computables.

Una altra exempció que con-
templa l’acord és per a les famílies

monoparentals amb contractes
a temps parcial que tinguin una
renda inferior a l’Indicador de
Renda de Suficiència de Catalun-
ya (IRSC). Aquestes famílies podran
rebre la prestació fins a arribar a
aquest topall.

Les persones que vulguin
adquirir la Renda Garantida de
Ciutadania hauran de sol·licitar-
la a través de les oficines del Ser-
vei Públic d’Ocupació de Cata-
lunya. Posteriorment, des del
Departament de Treball se’ls tra-
çarà el pla d’inserció laboral i, en
cas que sigui necessari, se’ls de-
rivarà cap als serveis socials.

Qui se’n beneficiarà?

Tot el que has de saber de la Renda Garantida de Ciutadania. Infografia: Oscar Murillo / Línia

ensenyament.gencat.cat
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POLÍTICA4El Govern de la Ge-
neralitat va anunciar el passat 9
de juny que l’1 d’octubre és la
data escollida per a la celebració
del referèndum que ha de per-
metre als catalans decidir si vo-
len la independència o preferei-
xen continuar formant part d’Es-
panya [veure pàgina 4]. Un cop
fixada la data, arriba el moment
de fer campanya i els partidaris
de la independència desembar-
caran el pròxim 14 de juliol a
Nou Barris.

L’espai escollit pels organit-
zadors de l’acte, que són l’ANC,
Súmate i Esquerres per la In-
dependència, és la plaça Virrei
Amat. Sota el nom de ‘El canvi
ets tu’, hi haurà diferents re-
presentants de la classe política
independentista i de la societat
civil. En l’àmbit polític, inter-
vindran Jordi Turull, president
del grup parlamentari Junts pel

Sí; Joan Tardà, portaveu d’ERC
al Congrés dels Diputats; i una
diputada de la CUP que està
pendent de definir. A banda
dels tres representants polítics
també hi seran Antonio Baños,
exdiputat de la CUP i actual-
ment portaveu de Súmate, i
Chema Clavero, sindicalista i
membre de la sectorial de jubi-
lats de l’ANC.

L’acte també tindrà el seu
costat més festiu gràcies a l’ac-
tuació de Peret Reyes. Reyes és
actualment el màxim exponent
de la rumba catalana d’arrel i és
considerat una llegenda viva.
És germà de Ramon Reyes 'Ra-
monet' i fillol de Peret 'El Rei de
la Rumba' Pubill Calaf. 

“OBJECTIU IRRENUNCIABLE”
El camí cap a la celebració del
referèndum, però, no serà gens
fàcil. El passat 27 de juny es va

conèixer que el Govern va de-
clarar desert el concurs per a la
compra d’urnes, ja que les dues
empreses que optaven a fabricar
les 8.000 urnes no van superar
els tràmits previs a l’homologa-
ció del Govern. La notícia arri-
bada després que uns dies abans
es fessin públiques les dificultats
que poden tenir per votar els ca-
talans que viuen a l’estranger.

Tot i aquest entrebanc, el
president de la Generalitat, Car-
les Puigdemont, va afirmar l’en-
demà, durant la sessió de control
a l’executiu, que el referèndum
és un “objectiu irrenunciable” i
va rebutjar les crítiques de l’o-
posició. De fet, la qüestió de les
urnes es podria resoldre amb un
pla B, ja que la llei preveu que, un
cop el concurs ha quedat desert,
el govern pot apostar per esco-
llir directament l’empresa que
subministrarà les urnes.

La campanya pel Sí al
referèndum aterra a Nou Barris

» La plaça Virrei Amat acollirà el 14 de juliol l’acte ‘El canvi ets tu’
» Hi haurà destacats representants polítics i civils de l’independentisme

Una mostra de fotos repassa
la història de l’Ateneu Popular
ANIVERSARI4L’Ateneu Popular
9 Barris celebra enguany el seu
40è aniversari, que es va com-
plir el passat 9 de gener. Un dels
actes més destacats d’aquesta
commemoració és l’exposició
fotogràfica que aquests dies -es
va inaugurar el dia 21 de juny i
hi serà tres mesos- es pot visitar
a la marquesina de la Via Júlia. 

La mostra fa, a través de 19
fotografies, un recorregut per la
història d’aquest espai, que va
néixer gràcies a una lluita veïnal
que va acabar fa 40 anys amb
l’ocupació d’una planta asfàlti-
ca en un centre de creació co-
munitària i circ social. Els retrats
escollits són poc coneguts i mos-
tren moments importants, com
ara els espectacles ambulats de
l’Ateneu, les jornades per salvar
Collserola o el desè Circ d’Hi-
vern, ‘Rodó’, que va guanyar el
Premi Nacional de Circ. 

ORDENAR LA MEMÒRIA
El projecte, tal com expliquen
des de l’Ateneu, forma part d’un
projecte per recollir i ordenar la
memòria de l’Ateneu. Les 19
fotografies incideixen, sobre-
tot, en la relació que ha marcat
el caràcter del projecte i la seva
manera de fer.  La mostra és el

primer pas per a una exposició
molt més gran que s’està pre-
parant per a finals d’any, que
anirà acompanyada de la pu-
blicació d’un llibre sobre els 40
anys d’història de l’espai de la
mà del Museu d’Història de la
Ciutat (MUHBA). 

MURAL DE MIQUEL WERT
D’altra banda, l’artista Miquel
Wert ha pintat recentment un
mural en una paret de l’Ateneu
que recrea el sopar del Grup de
Dones de Nou Barris que l’espai
va acollir el 1988. El mural és
una reproducció d’una foto de
Rosa Miró, membre del grup.

Una imatge de l’acte celebrat a Montjuïc el passat 11 de juny a favor del referèndum. Foto: ANC

El Pare Manel, premi ‘Valors’ del
Consell de l’Advocacia Catalana
RECONEIXEMENT4El Pare Ma-
nel Pousa, conegut com el Pare
Manel, ha rebut recentment el
premi ‘Valors’ a la Solidaritat
que entrega el Consell de l’Ad-
vocacia Catalana. L’acte d’en-
trega del guardó es va celebrar
a l’auditori de La Pedrera el
passat 22 de juny.

El jurat del premi va desta-
car la tasca solidària i humani-
tària d’integració social que
desenvolupa la Fundació Pare
Manel, que té la seva seu al ba-
rri del Verdun, concretament a
la Via Favència. Des de la fun-
dació, el Pare Manel fa possible
que infants i joves de famílies
amb pocs recursos econòmics

puguin gaudir d’igualtats d’o-
portunitats.

El Pare Manel es va ordenar
sacerdot el 1975. Ha exercit a la
parròquia  de la Santíssima Tri-
nitat de la Trinitat Vella i als ba-
rris de Verdun i Roquetes. L’any
1983 va fundar l’Associació
Muntanyès i amb el procés de
creixement de l’entitat va veu-
re la necessitat de consolidar el
projecte. És per això que el
2004 va crear la Fundació Pare
Manel, una institució sense
ànim de lucre, arrelada als ba-
rris de Verdum i Roquetes. El
2009 va rebre la Creu de Sant
Jordi de la Generalitat i la Me-
dalla d’Honor de Barcelona.

Denúncia | Atac vandàlic a la futura mesquita del carrer Japó 
La Comunitat Islàmica de Nou Barris va denunciar el dia 28 de juny als Mossos d’Esquadra un

atac vandàlic contra el centre de culte que estan a punt d’obrir al carrer Japó. Abdelaâziz Elbout
ha explicat a Línia Nou Barris que el dilluns 28 al matí es van trobar la persiana abonyegada,

cosa que els va impedir accedir al local per continuar la seva adequació per a la futura obertura.

L’entrega del premi. Foto: Miquel Coll

Tanquen una residència
d’avis per un brot de sarna

SANITAT4El Departament de
Treball, Afers Socials i Famílies
ha obert un expedient sancio-
nador i ha suspès cautelarment
l'activitat de la residència d’avis
Molí-Via Favència després que hi
hagi detectat un brot de sarna.

Tal com ha explicat el de-
partament en un comunicat,
es va tenir coneixement del
brot, que ha afectat tres usuaris
i tres treballadors, el 28 de
juny, tot i que va aparèixer dos
dies abans. El tancament pro-
visional de la residència arriba

després que ja s’hi detectessin
“greus irregularitats funcionals
amb la gestió de la medicació,
els àpats i la higiene” durant una
inspecció feta el passat mes de
maig i que, un mes després, no
s’havien arreglat.

De fet, aquesta residència
és una de les cinc residències
del conjunt de la ciutat gestio-
nades per la UTE Ingesan-As-
proseat que han estat qüestio-
nades pels familiars dels usua-
ris en les darreres setmanes pel
servei que ofereixen.

Una imatge de la residència tancada temporalment. Foto: Google Maps
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Unes 50 entitats i associacions signen un manifest per demanar que es regulin les terrasses

Nou clam per l’espai públic
URBANISME/ Per una regulació de terrasses
que preservi l'espai públic com a dret col·lec-
tiu. Aquesta és la reivindicació, en forma de
manifest, que ha impulsat la FAVB i que ha
rebut el suport d’una cinquantena d’enti-
tats i associacions de veïns de tota la ciu-
tat. I és que en plena negociació per
acordar una nova ordenança de terrasses
per a la ciutat, la federació ha volgut pres-
sionar amb la publicació d’aquest text, que
advoca per la preservació de l’espai públic
“com a dret col·lectiu” a l’hora d’elaborar i
pactar la nova normativa. La federació va
presentar el manifest als mitjans el passat
dimarts 23 de maig.

Des de la FAVB remarquen que “és la
primera vegada” que aquest missatge s’ex-
pressa “de manera col·lectiva mitjançant un
manifest unitari”, el qual, a més, reivindica
“un veritable procés participatiu per donar
veu a la ciutadania”, substituint, d’aquesta
manera, “el tradicional enfocament” de tot
plegat com “una mera negociació bilateral
entre l’administració municipal i els em-
presaris de terrasses”.

El text comença admetent que les te-
rrasses han format part del “paisatge de la
ciutat i de la seva quotidianitat des de fa
temps”, però apunta que “diversos factors
han estimulat, en els darrers anys, al seu
creixement exponencial”. La conseqüència
d’això, segons la FAVB, és un greu deterio-
rament de l’espai públic degut a “la seva
apropiació a gran escala pels agents eco-
nòmics i la seva destinació a finalitats pri-
vades”. Per això, la federació creu que és
necessari matisar el discurs que diferents
lobbys i forces polítiques fan sobre la con-

tribució de les terrasses a l’activitat econò-
mica i laboral de la ciutat, un fet que, argu-
menten, fan servir per justificar qualsevol
irregularitat a l’espai públic.

És per això que el manifest reclama que
el futur acord de modificació de l’orde-
nança de terrasses incorpori criteris com
“l’encaix en un projecte de ciutat inclusiva,
habitable i sostenible que vulgui preservar
l’espai públic com a espai de convivència i
de cohesió social”. Aquest espai públic, a
més, ha d’estar ordenat i vetllar pels drets
individuals i col·lectius, i ha d’estar dissen-
yat per permetre que la gent pugui passe-
jar sense problemes i que es respecti el
descans dels veïns que viuen a prop. 

El manifest també incideix en el fet que
actualment s’està incomplint la normativa
i defensa que per donar-li la volta a aquesta
situació “resulta imprescindible el reforça-
ment de les accions d’inspecció i l’enduri-
ment del règim sancionador”. A més, la
FAVB proposa que en els casos de reinci-
dència es revoqui la llicència.

Per acabar, el text també es refereix a la
fiscalitat. La federació considera que cal “re-
visar a l’alça” els imports que paguen, ja
que els preus públics no tenen cap con-
cordança amb els que s’apliquen als llo-
guers privats dels locals.

La FAVB defensa que la ciutadania ha
de tenir un paper actiu en la negociació i
que “s’abordi un veritable procés públic
de debat i consulta per abordar un verita-
ble procés públic de debat i consulta”. La
federació tanca l’escrit emplaçant el
Gremi de Restauració per tal que instin els
seus associats a complir la legislació.

MANIFESTACIÓ/ 'Salvem el nucli antic de Vallcarca. Bar-
celona no està en venda'. Sota aquest lema més de 300
veïns de Vallcarca, integrants d’una vintena de col·lectius
i entitats veïnals, es van manifestar el passat 13 de maig
pels diferents punts del barri per reclamar la preservació
del nucli antic del barri.

Els manifestants van recórrer primer l’avinguda Vall-
carca fins al carrer Gomis. Des del viaducte van desple-
gar dues pancartes i, tot seguit, la marxa va continuar pel
carrer Argentera i Farigola fins al solar on Nuñez i Nava-
rro vol tirar endavant una promoció de pisos. Fa unes set-
manes, des de l’Assemblea de Vallcarca van denunciar que
Nuñez i Navarro té una llicència d’obres per construir en
un solar del carrer Farigola. La llicència, que ha generat
rebuig entre el veïnat, és prèvia a la moratòria d’un any
decretada per l’Ajuntament aquest  passat mes d’abril. És
per això que des de l’Assemblea de Vallcarca denuncien
que “sempre són els mateixos els qui fan els negocis amb
les nostres vides”.

D’altra banda, el Districte ha confirmat que Can Ca-
rol i l’antic Consolat de Dinamarca es convertiran en
equipaments veïnals. De totes maneres, les entitats ja
han deixat clar que en el cas de Can Carol no compar-
teixen el disseny final del projecte.

Més de 300 veïns de Vallcarca 
demanen salvar el nucli antic LLOGUER SOCIAL/Diferents col·lectius i entitats veïnals es

van concentrar el passat 13 de maig a davant dels núme-
ros 8 i 10 de la Vila Laietana per reclamar a l’Ajuntament que
transformi l’edifici, que és de propietat municipal, en un bloc
d’habitatge públic de lloguer i de comerç protegit.

Les entitats, amb el suport de la FAVB, consideren que
“l’immoble, amb una superfície útil de més de 18.000
metres quadrats i concebut a principis del segle XX com
a edifici residencial, té una morfologia regular i diàfa-
na que li permetria acollir més de 160 pisos i una xifra
considerable de petits comerços”.  Després de la con-
centració, els manifestants es van traslladar a l’Àgora Juan
Andrés Benítez, on hi havia programada una xerrada so-
bre la vaga de lloguers que es va viure a la ciutat a co-
mençaments dels anys 30 del segle passat.

Acte a favor de l’habitatge
públic a la Via Laietana

veïns en línia
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TURISME/ Pas endavant en la llui-
ta dels veïns contra l’hotel que
l’empresa Praktik vol construir a
les Drassanes. A mitjans del mes
passat, la plataforma Salvem les
Drassanes, la principal opositora
a aquest projecte, va anunciar
que ha portat el projecte a l’Ofi-
cina Antifrau i a la Síndica de
Greuges de la ciutat.

Segons va denunciar la pla-
taforma en un comunicat, el
departament d’Urbanisme de
l’Ajuntament “porta mesos ocul-
tant informes que són decisius
per concedir o denegar la lli-
cència hotelera”.  La plataforma
ha rebut el suport de la FAVB,
entre altres entitats.

L’hotel de Praktik 
a les Drassanes, a
Antifrau i la Síndica

SOCIETAT/El barri de la Prosperitat, al dis-
tricte de Nou Barris, va acollir el passat 12
de maig  un acte de suport a l’obertura
d’una mesquita al carrer Japó.

L’acte, convocat per diferents entitats
del barri, tenia com a objectiu reivindicar la
diversitat cultural i la convivència després
que el projecte d’obertura d’aquesta mes-
quita hagi estat envoltat de polèmica. I és
que la majoria dels veïns del carrer Japó
s’hi oposen de s de fa mesos al·legant mo-
tius legals relacionats amb l’amplada del
carrer i amb les aglomeracions que, asse-
guren, es poden produir al carrer. Les pro-
testes contra la mesquita, però, han atret
en els últims mesos diferents grups i for-
macions ultres i racistes, cosa que ha fet
créixer la tensió al barri. 

Així doncs, la jornada del passat 12 de
maig va estar marcada per un ambient cla-
rament festiu, amb una batucada i una
cercavila. També es va llegir un manifest i
es va celebrar un concert. Al final de la mo-
bilització, però, es van viure moments de
tensió quan membres de grups d’ultra-
dreta, que es van aplegar al carrer Japó, i
defensors de la mesquita es van encarar i
insultar. Un cordó policial dels Mossos
d’Esquadra va evitar que l’enfrontament
anés a més.

Des de la Comunitat Islàmica, que han
enviat un missatge conciliador amb els
veïns i han deixat clar que les pregàries no
molestaran, han explicat que les obres ja
estan arribant al tram final, cosa que els per-
metrà obrir la mesquita a finals de juny.

Suport veïnal a l’obertura de la mesquita
de la Prosperitat, a Nou Barris

JORNADA/ La Xarxa per a la so-
birania elèctrica a Barcelona va or-
ganitzar el passat 3 de juny una jor-
nada reivindicativa per a  la recu-
peració de les antigues xarxes
elèctriques a la ciutat.

Sota el títol Tensem les xarxes,
la jornada es va celebrar a l’Aula
Magna de la facultat de Medici-
na de la UB. Durant el dia es van
analitzar els processos de remu-
nicipalització i de transformació
energètica a Europa, amb casos
concrets com els que s’han viscut
a ciutats com Cadis, Berlín o
Schönau.

Eldarrer taller va servir per de-
batre  la possible remunicipalit-
zació a la ciutat.

Objectiu: recuperar
les antigues 
xarxes elèctriques

PARTICIPACIÓ/ L’Observatori del
Deute en la Globalització (ODG)
ha dut a terme un judici popular
al projecte Castor. L'acte va co-
mençar a dos quarts de 10 del
matí del passat dissabte 17 i es va
celebrar al Centre de Cultura
Contemporània de Barcelona
(CCCB).

El cas ha generat una gran po-
lèmica perquè, després de la re-
núncia a la concessió de les obres
a l’empresa ESCAL UGS/ACS,
aquesta rebrà una indemnització
de més de 1.300 milions d’euros. 

Aquest judici popular vol “fer
seure” a la banqueta dels acusats
els responsables del projecte i
els dirigents del govern espanyol.

Barcelona fa 
un judici popular  
al projecte Castor

Som Meridiana insisteix en una
reforma integral de l’avinguda

MOBILITAT/ La plataforma Som
Meridiana va tornar a demanar el
passat 25 de maig, amb la pre-
sentació del manifest ‘Per una re-
forma seriosa de la Meridiana’,
que la reforma prevista de l’avin-
guda es faci de forma integral.
Som Meridiana està formada per
més de 25 entitats i col·lectius
veïnals, entre les quals hi ha,
entre altres, l’Associació de Veïns
de La Sagrera, Associació de
Veïns de Navas, l’Associació de
Veïns i Veïnes de SantAndreu de
Palomar, l’Associació de Veïns de
Torre Llobeta-Vilapicina, l’Asso-
ciació de Veïns de Barri de Porta,
l’Associació de Veïns Clot-Camp
de l’Arpa, l’Associació de Veïns
Sant Andreu Nord-Tramuntana,
l’Associació de Veïns Congrés-In-
dians, l’Associació de Veïns Pros-
peritat, l’Associació de Veïns de
Meridiano Cero i la mateixa Fe-
deració d’Associacions de Veïns i
Veïnes de Barcelona (FAVB).

UNA ÚNICA OPCIÓ
La plataforma considera que de
les diferents propostes de re-
forma que va presentar fa mesos
l’Ajuntament, només n’hi ha una
d’ambiciosa: la que contempla
una reducció d’un carril de circu-
lació en cada sentit de la marxa.
Demanen, també, que es faci de
cop, sense fases, ja que l’Ajunta-
ment contempla fer-ho en dos
trams. Deixen clar que “no podem
assumir ni acceptar actuacions
que no contemplin una reducció
contundent de la contaminació i
una millora de les condicions de
vida de l’entorn i l’avinguda”.

El passat mes de febrer Som
Meridiana, que va celebrar una
jornada reivindicativa el 17 de
juny que va incloure un debat
amb representants de diferents
grups municipals, ja va presentar
un altre document on demanava,
entre altres coses, la reducció “sig-
nificativa” del trànsit privat a la
nova avinguda. La plataforma
considera necessari  convertir
aquesta avinguda, una de les
principals entrades a la ciutat pel
trànsit rodat, en una nova zona on
hi hagi “una reducció contundent
de la contaminació atmosfèrica i
sonora”. La nova Meridiana, hau-
ria de ser, segons Som Meridiana,
“una via amb preferència per a les
persones que l’envolten, que fo-
menti el comerç, que escurci i fa-
ciliti el pas de les persones  d’una
banda a l’altra i que fomenti la
convivència”.

Pau Maduell, un dels porta-
veus de la plataforma Som Meri-
diana, explica que des de la
plataforma volen que “la trans-
formació de la Meridiana tiri en-
davant ja i sigui un projecte
ambiciós. Hem de fer una ciutat
pels pròxims 30 anys i no trobar-
nos que d’aquí a pocs dies veiem
que no ha estat suficient”.

Les intencions de l’Ajunta-
ment, tal com va explicar la ti-
nent d’alcalde Janet Sanz el
passat novembre en una reunió
amb els veïns, són enllestir la re-
forma en el tram que va entre
Aragó i Fabra i Puig durant
aquest mandat. Sobre això, Ma-
duell considera que “el projecte
ha de ser global”. 

veïns en línia
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Tribunals | El jutge investiga Fraile per la fallida de la Confederació
Segons avança Economia Digital, el jutjat d’instrucció número 4 de Barcelona ha admès a tràmit la 

denúncia de set centres de formació contra Miquel Àngel Fraile, l’exsecretari general de l’extinta Confederació
de Comerç de Catalunya (CCC), que es va dissoldre l’any passat per problemes econòmics. El jutge investiga

Fraile per presumptes delictes d’apropiació indeguda, delicte societari i falsedat en document mercantil. 

DINAMITZACIÓ4L’Ajuntament
vol impulsar el comerç de pro-
ximitat del districte a través de
la cultura. En aquest sentit, el
pròxim 21 de juliol la plaça Ma-
jor de Nou Barris serà l’escena-
ri de la retransmissió de l’òpera
Il trovatore de Verdi, a través
d’una pantalla gegant. Per poder
accedir-hi, els comerciants del
districte repartiran entrades per
cada compra, les quals donaran
dret a un seient per contemplar
l’obra d’òpera que s’organitza en
el marc del Lliceu a la Fresca.
L’aforament per a aquesta acti-
vitat serà de 1.000 persones. 

Aquesta activitat s’emmarca
en la voluntat municipal d’a-
propar l’oferta musical de gran
format de la ciutat a tots els ba-
rris de la ciutat, alhora que es be-
neficia el comerç de proximitat. 

Una altra de les activitats
que proposa el consistori tindrà
lloc el pròxim 30 de juny a Sant
Andreu, en concret al carrer
Concepció Arenal, on una altra
pantalla gegant permetrà els as-
sistents seguir el concert dels mí-

tics Gipsy Kings en el marc del
Festival Jardins de Pedralbes. En
aquest cas, l’aforament serà més
limitat, de 500 persones. 

Segons expliquen des del
consistori, la voluntat del govern
municipal és posar en marxa di-
ferents projectes de treball entre
comerç i cultura, per tal d’a-
traure visitants a les zones co-

mercials menys cèntriques. Per
aconseguir-ho, proposa crear
una oferta d’activitats culturals
que s’integrin amb l’activitat co-
mercial de cada barri. 

En aquest sentit, s’elaborarà
un mapa d’iniciatives amb les
propostes d’oci i serveis i es cre-
aran rutes per descobrir comer-
ços singulars.

El consistori vol fomentar el comerç a través de la cultura. Foto: Arxiu

Un concert d’òpera a l’aire lliure
per impulsar el petit comerç

Innovació i associacionisme: la
recepta Ballarín per al comerç
PROPOSTES4L’Ajuntament ha
presentat 43 mesures per “re-
forçar i projectar el comerç de
proximitat”. Així ho va explicar
la regidora del ram Montserrat
Ballarín el passat 16 de juny. 

La quarantena de mesures
impulsades estan dirigides a la
reactivació del comerç a les zones
amb menys activitat, posar-lo
en valor com a “vertebrador de la
vida quotidiana dels barris” i in-

crementar la seva competitivitat.
En conclusió, fer créixer els re-
sultats mentre es preserva el
model comercial barceloní.

Entre altres, es volen impul-
sar les Àrees de Promoció Eco-
nòmica Urbana (APEU), de ges-
tió d’àrees comercials entre el
sector públic i privat, fomentar
l’associacionisme entre els co-
merciants i posar en marxa me-
sures en l’àmbit digital. 

Front comú per començar 
les rebaixes el 30 de juny

CAMPANYA4La Fundació Bar-
celona Comerç aposta per arren-
car les rebaixes de manera unà-
nime el pròxim divendres 30 de
juny. D’aquesta manera, l’entitat
vol “acabar amb el desconcert ac-
tual i posar de nou en valor” el
concepte de rebaixes. I és que
arran de la suspensió de la llei de
comerç per part del Constitucio-
nal, l’estacionalitat de les rebai-
xes queda sota el judici de cada
comerciant, que pot fer des-

comptes quan vulgui. A més, la
nova llei de comerç que està tra-
mitant el Parlament no instaura
dates concretes per fer les rebai-
xes, ja que només recomana l’es-
tiu i l’hivern com a temporades
adequades per als descomptes. 

“Tanta disgregació de la tem-
poralitat pot fer que el consu-
midor no percebi les rebaixes
com una cosa avantatjosa”, aler-
ta el president de la fundació,
Salvador Vendrell. 

Catalunya és un país que no té
grans recursos naturals en el
sentit clàssic del concepte. El
seu gran recurs natural són les
persones, les persones amb una
educació de qualitat adaptada
al món del segle XXI. Avui, les
nacions fortes i d'avantguarda
es construeixen amb ciutadans
ben preparats, creatius i empre-
nedors en qualsevol àrea en la
qual treballin, sigui en el sector
de la salut, industrial, acadèmic
o de serveis, per citar alguns ex-
emples, i això només s'aconse-
gueix amb una educació capaç
d'oferir respostes a les necessi-
tats i a les preocupacions de la
societat, en cada època i en
cada moment. La riquesa  de les
nacions depèn, per damunt de
tot, de la qualitat de l'educació,
de la plena integració del con-
junt de la població al sistema
educatiu i de la fluïdesa en la re-
lació entre les institucions de la
societat i el sistema educatiu i
de recerca, no sempre evident.

Des de fa vint anys, el món
s'està transformant a marxes for-
çades i, amb ell, tots els sistemes
educatius, mentre nosaltres,
subjectes a un Estat espanyol
que no té l'educació com a prio-
ritat, estem lluitant per salvar els
mobles de les ocurrències d'un
ministre o de la immobilitat d'un
altre, de llei d'educació a llei d'e-
ducació a quina més retrògrada.

Ara que ens preparem per
canviar les regles del joc, la pre-
ocupació pel nostre sistema
educatiu hauria de ser una de les
nostres prioritats.

En altres moments menys
propicis Catalunya ha posat l'e-
ducació al centre de les seves
preocupacions nacionals. En les
Bases de Manresa (1892) s'insis-
teix en la necessitat i urgència
d'adequar l'ensenyament públic
a les necessitats de Catalunya i a
partir d'aquí varen sorgir moltes
iniciatives -com la de donar una
nova orientació al Magisteri per a
convertir-lo en una força de re-

novació pedagògica i nacional o
la de reinventar la formació ocu-
pacional que tanta falta ens faria
ara- i es van crear institucions
amb l'estratègia clara de preparar
els ciutadans per a un nou país.

Avui tenim el sistema educa-
tiu que necessitem? Sincera-
ment, penso que no. Aquest no
és un problema només nostre,
és un problema global amb al-
gunes excepcions. Quines? Els
països que van saber veure fa
vint anys que la societat indus-
trial arribava a la seva fi i que  ini-
ciàvem una transició cap a un
nou tipus de societat, diguem-
ne societat de la informació, so-
cietat del coneixement o
societat xarxa, on tot i tothom
està connectat, on els contin-
guts són oberts i on el que cal és
repensar estructures, plans d'es-
tudi, nivells, exàmens i metodo-
logies, i molt especialment,
formar bons mentors i bons tu-
tors capaços d'avaluar i relacio-
nar necessitats i coneixement i

sobretot, fomentar el pensa-
ment creatiu i el talent.

Catalunya té una enorme
necessitat de talent i el desenvo-
lupament del talent comença
amb una educació que obri por-
tes i finestres, no que les tanqui
o en el millor dels casos, tan sols
les entre-obri. D'altra banda, fa
anys que té totes les condicions
per esdevenir un espai de conei-
xement i un node de talent de
referència al sud d'Europa que
no acaba de quallar perquè mal-
grat el marge de maniobra que
li permet l'autonomia, no és so-
birana. I si volem ser un país de

primera divisió, perquè tenim
totes les condicions per ser-ho,
necessitem poder prendre les
decisions que ens afavoreixen,
no que altres amb altres interes-
sos les prenguin per nosaltres.

Ara que tenim la urgència i la
gran oportunitat d'un país per
construir, hauríem de tenir en
compte que amb l'educació ens
hi juguem el futur. Serem el que
sigui el nostre sistema educatiu.

Imma Tubella, doctora en
Ciències Socials i Catedràtica de
Comunicació de la Universitat

Oberta de Catalunya

Opinió

Catalunya té totes les condicions per ser un espai de coneixement i de talent
de referència al sud d’Europa excepte la sobirania que li cal

Educació: una prioritat nacional
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AGENDA MENSUAL
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DIVENDRES 7 DE JULIOL
19:30 El Grup de Teatre Dones, amb la direcció

de Conchita Navalón, presenten l’obra de te-
atre La Despedida. / Centre Cívic Can Verda-
guer.

DIJOUS 29 DE JUNY
10:00 Tot mòbils és el nom d’un taller que en-

senyarà a treure el màxim partit al nostre
smartphone. El cost del curs és de 24,6 euros.
/ Centre Cívic Can Verdaguer.

A PARTIR DEL 5 DE JULIOL
18:30 L’inici del juliol coincidirà amb el comen-

çament d’un taller de ioga que anirà a càrrec
del professor Ramón Paniego. El cost del curs
és de 20,3 euros. / Centre Cívic Can Basté.

A PARTIR DEL 30 DE JUNY
Matí-Tarda I shot the sheriff és el nom d’una

mostra de fotografies que ensenya com Ray
Molinari ha vist alguns dels millors con-
certs des de primera línia. / Centre Cívic To-
rre Llobeta.

TOT EL MES
Matí-Tarda En el marc del cicle l’Aventura de

conèixer, fins al setembre es podrà veure l’ex-
posició anomenada Circ: arts circerses en
moviment. / Biblioteca de Nou Barris.

DIMECRES 12 DE JULIOL
17:30 La professora Sílvia González s’encarre-

garà del taller Descobrim l'alimentació salu-
dable, pensat per a nens i nenes majors de 6
anys. / Biblioteca Zona Nord.

DIJOUS 20 DE JULIOL
18:00 Tarda de jocsés el nom d’una sessió de lleu-

re pensada perquè els més menuts gaudei-
xin amb una gimkana a càrrec de Laura&Lau-
ri. / Centre Cívic Torre Llobeta.

TOTS ELS DIJOUS
10:00 El parc de la Guineueta serà, com tot l’any,

l’escenari d’unes jornades de caminades
amb exercicis de memòria. / Parc de la Gui-
neueta.

CULTURA INFANTIL ESPORTSEXPOSICIONSTALLERS

Els nens i nenes d’entre 5 i 10 anys po-
dran aprendre a fabricar un pal de plu-
ja, un instrument de percussió. / Cen-
tre Cívic Can Verdaguer.

Un taller per aprendre a
fabricar un pal de pluja
Dijous 6 de juliol a les 18:00

El professor Diego Molina s’encarregarà
d’un taller monogràfic de tres sessions
per ensenyar a preparat carpaccios, tàr-
tars i amanides creatives. / Centre Cí-
vic Can Verdaguer.

Tres sessions per aprendre a fer
carpaccios, tàrtars i amanides

A partir del 30 de juny a les 17:30

Activa’t als parcs convida
a fer tai-txi i txi-kung
Tots els dimarts a les 10:00

En el marc de les Nits de Música, Los
últimos del Titanic oferiran un concert
amb temes de pop i rock dels 70 i dels
80. / Centre Cívic Torre Llobeta.

Los últimos del Titanic
ofereixen un concert

Divendres 21 de juliol a les 22:00

En el marc del cicle Activa’t als parcs,
cada dimarts es farà una sessió de tai-
txi i txi-kung a la Guineueta. / Parc de
la Guineueta.

Rins es recupera i afronta 
el segon tram del Mundial

MOTOCICLISME4La lesió ja és
història. Álex Rins ha tornat a ves-
tir-se el mono de competició i està
preparat per afrontar el segon
tram del mundial.

El pilot de la Prosperitat va po-
der tornar a competir el passat dia
25 al circuit d’Assen, als Països
Baixos, després d’haver-se perdut
els grans premis d’Espanya, Fran-
ça, Itàlia i Catalunya, un gran pre-
mi que li feia il·lusió córrer. Tot i

això, Rins va rodar a Montmeló
per començar a recuperar sensa-
cions amb la seva Suzuki.

Rins va acabar en dissetena
posició el gran premi neerlandès
(a una volta del guanyador, Va-
lentino Rossi) i el pròxim dia 2 de
juliol correrà l’última cursa abans
de l’aturada del mundial a Ale-
manya. Ja al mes d’agost, els pi-
lots viatjaran a Txèquia, Àustria i
la Gran Bretanya. 

Revolució a la Monta 
per poder tornar a Tercera

FUTBOL4La Monta vol que el
seu pas per Primera catalana si-
gui fugaç i, per aconseguir-ho, en
les darreres setmanes del mes ha
anat anunciant un degoteig de ca-
res noves que conformaran la pri-
mera plantilla del curs 2017-18.

Fins ara, els de la Prosperitat
han anunciat la incorporació
d’homes amb experiència en ca-
tegories superiors, com el central
Albert Cazorla, els migcampistes
Fran Bea (ex de l’Europa) o Mar-

cos López i Álex Gil (que arriben
de l’EC Granollers), però la di-
rectiva també ha incorporat ju-
gadors amb potencial, com el
porter Yan Carlos o Dowi, que
arriben després d’una tempora-
da a l’Hermes.

Per altra banda, el passat dia
23 l’FCF va publicar les agrupa-
cions provisionals de Primera
catalana i la Monta és al grup 1
amb equips com el Júpiter, el Vic,
el Lloret o el Mollet.

BOXA4“El dia 30 de setembre hi
haurà un nou campió d’Europa”.
Així de contundent es mostra
Sandor Martín a Línia Nou Ba-
rris pocs dies després d’anunciar
que aquest dia tindrà l’oportuni-
tat de lluitar contra Anthony Yi-
git pel campionat europeu super
lleuger de l’EBU.

La lluita serà a Suècia (el país
de Yigit), però combatre en te-
rritori enemic no espanta el pú-
gil de la Prosperitat. “Estic en-
cantat de lluitar a Suècia. Serà el
meu primer combat com a pro-
fessional fora d’Espanya, però
com a amateur ja vaig lluitar a
Uruguai o a Itàlia i vaig aconse-
guir guanyar. Sortir de casa i
veure que tinc el públic en contra
és un factor que em motiva en-
cara més”, afegeix Martín.

El púgil va guanyar el seu
darrer combat per KO tècnic con-
tra el francès Chaquib Fadli el
passat dia 10 a la Vall d’Hebron
i assegura que gràcies a la pre-
paració que va fer per a aquesta
lluita, tindrà més fàcil la prepa-
ració del seu pròxim repte. “Les

sensacions que tinc ara són molt
bones. La preparació per a l’últim
combat va ser molt bona i el
combat va sortir com volíem”, ex-
plica Arrasandor.

Però aquest compromís ja
forma part dels llibres d’història
i Martín només pensa en el com-
bat contra Yigit. “Entre finals
d’aquest mes i principis de juliol
seré a Múrcia, als campionats
d’Espanya, acompanyant els
nens. Quan torni a casa, segura-
ment la setmana del 10 de juliol,

començaré a entrenar a tope per
al combat. Seran dos mesos i
mig intensos, no tindré vacances,
però podré preparar la lluita com
vull”, detalla Martín, que con-
vertirà el gimnàs on entrena, el
KO Verdum, en el seu temple.
“Aquí tinc tot el que necessito,
amb companys i sparrings d’alt
nivell. Potser ve algun lluitador
esquerrà, per preparar el combat,
però seria ell qui vindria”, conclou
Martín, que té entre cella i cella
la consecució del cinturó.

Martín vol tornar a penjar-se un cinturó europeu. Foto: Twitter (@SandorMartin)

Martín, convençut que el 30 de
setembre serà campió d’Europa

Inclusió | Reclamen que es reiniciï el programa ‘Esport inclou’
Front comú per tornar a impulsar el programa esportiu Esport inclou. Per petició del Grup
Municipal Demòcrata, durant la darrera comissió de Drets Socials, Cultura i Esports que es

va celebrar a l’Ajuntament, tots els grups polítics van votar a favor de la posada en marxa
del projecte. Maite Fandos va instar a convocar la Taula de Coordinació en el pròxim mes.
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El passat 24 de maig es va presentar
a la comunitat educativa del districte
una dotació especial de robòtica i
material informàtic a disposició ex-
clusiva de les escoles de Nou Barris.
Aquest material, gestionat des del
Centre de Recursos Pedagògics del
Districte, serà la base d'un extens
programa de formació en robòtica i
d'ús de millors eines informàtiques.
Serà obert -en règim de cessió- a
totes les escoles del districte, que
hauran de seguir tot un programa
pedagògic específic per al seu millor
aprofitament, i està format per sis
packs de robòtica adaptats a cada
etapa educativa més una maleta de
tauletes, acompanyats de les seves
propostes pedagògiques.

Aquesta inversió de 50.000 € cul-
mina l'acord entre el grup municipal
d'ERC a Nou Barris i el govern del
Districte, fruit del pacte en la darrera
ampliació pressupostària a l'Ajunta-
ment. Per què robòtica a les escoles?

Perquè pensem que l'esforç en edu-
cació i en mitjans per als nois i noies
que creixen és la base de qualsevol
objectiu de millora en els nostres bar-
ris: la millora de la formació, de l'ocu-
pació, del civisme, de la convivència,
etc. passen per una infància i una jo-
ventut més i millor formades. 

És nova aquesta mesura? No, la
mesura ja funcionava feia un parell
d'anys a la ciutat, però amb una sola

dotació de packs per a tota la ciutat.
A partir d'ara, Nou Barris disposa
d'una dotació pròpia per a ús exclu-
siu. Perquè la igualtat d'oportunitats
sigui efectiva convé invertir més mit-
jans en aquells entorns de major difi-
cultat, aquest és un principi
irrenunciable. És suficient? No, ens
hagués agradat una dotació més
gran, però continuarem treballant
perquè així sigui en un futur.

A Nou Barris no ens mereixem coses
noves, ens hem de conformar amb les
engrunes que sobren d'altres barris
de la ciutat, allà on diuen que les acti-
vitats són “rendibles”. Aquesta és la
conclusió de l'anunci d'UBAE -em-
presa que gestiona tres equipaments
esportius al districte- de substituir les
màquines obsoletes del CEM Can
Cuyàs per màquines de segona mà,
les que sobrin d'un altre centre espor-
tiu, on sí que les posaran noves. 

Això és nou? No! Amb les darreres
marquesines de bus de la Zona Nord
va passar el mateix: se n’hi van ins-
tal·lar de “grogues”, de segona mà,
mentre que a la resta de Barcelona
només se n'instal·len de “grises”. No
mereixem un districte de segona mà.
Per davant de la rendibilitat econò-
mica, la rendibilitat social i la dignitat! 

Quim Sangrà
Conseller de districte

d’ERC a Nou Barris

"Cal recuperar la capital de les persones,
una ciutat de progrés i innovació" 

Alfred Bosch ha fet balanç de la mei-
tat de mandat a la ciutat de Barcelona
i ha assegurat que, en aquests dos
anys, el govern Colau ha demostrat
que “no vol, no pot i no en sap”. El líder
d’ERC ha explicat que “Colau no vol re-
presentar tothom i posa per davant els
seus interessos de partit” i ho ha ex-
emplificat amb les obres de les Glòries.
“Amb l’aturada de Glòries, el govern ha
paralitzat la ciutat per aconseguir un
titular de premsa i no ha pensat en els
veïns”, ha assegurat.

Bosch ha explicat també que "un
altre dels grans problemes del govern
municipal és que no sap gestionar", so-
bretot en relació a l'espai públic. Bosch
ha exemplificat la crítica amb casos
com el fenomen del top manta. "El caos
no és republicà ni d’esquerres, i preci-
sament perquè som d’esquerres hem
de gestionar bé l’espai públic", ha asse-
gurat. Bosch ha posat altres exemples
com les vagues de Metro o els proble-
mes d'incivisme al Port Olímpic.

En el capítol d'incompliments, Bosch
ha llistat fins a 21 incompliments del go-
vern Colau: "Constatem que el govern
no pot complir amb les seves prome-
ses”. “És ètic prometre consultes i no
fer-ne ni una? O mantenir l'opacitat a
TMB amb sous fora de conveni? És
canvi que l'atenció domiciliària hagi anat
a ACS, l'empresa de Florentino Pérez?",
s’ha preguntat. 

Alfred Bosch ha esbossat les línies
principals del que hauria de ser un
"pla de bon govern per eradicar qual-
sevol problema de gestió" i ha situat
com a eixos principals del pla l'habi-
tatge, el turisme, la convivència, la
mobilitat i l'economia.

El líder d’ERC ha explicat que cal
construir una proposta que fugi del
partidisme i que "busqui un ampli ven-
tall de representativitat que reflecteixi
la societat". "Hem de recuperar la capi-
tal de les persones, una ciutat que be-
neficiï tothom i que sigui capital del
progrés i la innovació", ha conclòs.

Nou Barris
Acord per introduir la robòtica
a les escoles de Nou Barris
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